
   

RÅD/NÆVN: Fritidsnævnet 2018 - 2021 MØDE NR.:   5/2021  

SAGSTYPE: Referat MØDEDATO: 11. oktober 2021 

MØDESTED: Allerød Rådhus, mødelokale F (møde) 

 

MØDETID: kl. 18.00-21.00 

INVITEREDE:  
Poul Møller Hansen (formand) (Hovedområde 2, Allerød Idræts Union) 
Merete Them Kjølholm (Kultur- og Idrætsudvalget (RV)) 
Theodore Gbouable (Kultur- og Idrætsudvalget (S))  
Lena Becker (Hovedområde 1, DOF Fritidsskoler) 
Kim Barslev (Hovedområde 1, LOF Øresund)  
Dorte Paludan (Hovedområde 2, Allerød Idræts Union) 
Steen Hagstrøm (Hovedområde 2, Foreningssamvirket Pensionisthuset) 
Torben Olesen (Hovedområde 2, Børne- og ungdomsorganisationernes 
samråd og Allerød Ungdomsskole) 
Henrik Bo Frederiksen (Hovedområde 2, Børne- og 
ungdomsorganisationernes samråd) 
Jørn Winther Jepsen (Repræsentant for det selvorganiserede fritidsliv) 
Peter Bent (Repræsentant for foreninger som har aktiviteter for 
handicappede) 
Hans Dyrby Kloch (Teknisk chef, Allerød Kommune) 
Jacob Poulsen (Leder af fritidsområdet, Allerød Kommune) 

AFBUD:  
Poul Møller Hansen (formand): Suppleant Morten Fritz Rasmussen er 
indkaldt. Jacob Poulsen: Conny Lyng Larsen og Amalie Malte Larsen 
deltager. Kim Barslev: Vi har ingen kontaktoplysninger på suppleanten. 

EJ MØDT: 
Henrik Bo Frederiksen 

 
1.  
18.00-18.10 
 

Godkendelse af dagsorden og referat af ordinært møde afviklet d. 
23. august 
 
Under dette punkt serveres aftensmad 
 
Henvendelser fra fritidsnævnets medlemmer vedr. punkt 5 Orientering om 
godkendelse af frivillige foreninger, behandles under punkt 12. 
 
I det udsendte referat har der indsneget sig 2 fejl: 
 
1) Pkt. 6: Orientering om godkendelse af frivillige foreninger 
 
I referatet er der skrevet: 

 
”Jørn og Poul påpegede at FOMAs vedvægter angående ophør af    
foreningen ikke menes at overholde folkeoplysningsloven §5 stk. 3”. 
 
”Fritidsnævnet indstiller at FOMA først godkendes som frivillig forening når 
vedtægterne overholder folkeoplysningslovens §5 stk. 3”. 
 
Rettelse til referatet:  
 
Der skulle have stået Feminine Rosers vedtægter. 
 
 
2) Pkt. 10: Eventuelt 
 
I referatet er der skrevet: 
 
”Jørn Winther Jepsen udleverede skrivelse fra www.legatbogen.dk hvoraf 
det fremgår….” 



   

 
Rettelse til referatet: 
 
Det var Lena Becker, der udleverede skrivelsen. 
 

Bilag 1. Referat Fritidsnævnet 23 08 2021: 
https://www.alleroed.dk/politik/raad-og-naevn/fritidsnaevnet 
 

Referat Præsentationsrunde for Morten Fritz Rasmussen. 
 
Jørn stiller forslag til at referatet oplæses efter hvert dagsorden punkt. 
 
 

Beslutning og 
ansvar 

Godkendt. Fremadrettet oplæses referat efter hvert punkt. 
 

Forvaltning 

 
2.  
18.10-18.25 
 

Gensidig orientering  
 
 

1. Kultur- og Idrætsudvalget (Merete og Theodore) 
2. Forvaltningen 
3. Hovedområde 1 (Lena og Kim) 
4. Hovedområde 2 (Poul, Dorte, Henrik, Torben, Steen og Peter) 
5. Allerød ungdomsskole (Torben) 
6. Det selvorganiseret fritidsliv (Jørn) 

 
Øvrige: 
 

7. Allerød X og Tværs 
Bilag  
Referat  

Kultur- og Idrætsudvalget: 
- Politikken er indstillet godkendt i byrådet den 12. oktober. 
- Standardaftale er indstillet godkendt i byrådet den 12. oktober. 
- DGI aftale – høringsfrist den 12. oktober. 
Dorte Paludan spørger til planerne for Møllemosen? Svar fra Merete: der er 
ikke tale om at inddrage fodboldbaner, men derimod om omplacering af 
fodboldbaner. Dorte giver udtryk for, at det er ærgerligt at man inddrager 
idrætsområdet til boligbyggeri. 
 
Forvaltningen: 
Intet at berette 
 
Hovedområde 1: 
I den økonomiske afrapportering for tilskudsområdet står der, at 
aftenskolerne har egne lokaler i de omkringliggende kommuner. Dette er 
ikke korrekt, aftenskolerne har ikke egne lokaler. 
 
Hovedområde 2: 
- Mange høringssvar at svare på. 
- Allerød Idræts Union har haft inviteret politikerne til vælgermøde, det 
var rigtig fint. Jacob fra DGI Nordsjælland deltog også i vælgermødet. 
 
Spejderne: 
- Fantastisk lejrtur i Blovstrød hos DDS Blackfoot på Sandholmsgårdsvej. 
- Indvielse af den nye spejderhytte kompasset i Lynge. 
 
Kulturen: 
- Problemer med elevatoren på biblioteket. Midlertidig løsning iværksat. 
 
Handicapområdet: 



   

Intet at berette. 
 
Ungdomsskolen: 
- Det ser ud til at vi er kommet på samme niveau som i 2019. Vi kører 
igen Babysitterhold – med stor succes. 
- Samarbejde mellem ungdomsskolen og Ravnsholtskolen omkring 
udfordringer med 8.kl. drenge på Ravnsholtskolen – de tog på hyttetur i 
Sverige – stor succes.  
 
Selvorganiserede: 
- Høringssvar er sendt ind. 
 
Allerød på X og Tværs: 
- 2021 arrangement forløb godt på gågaden– vi manglede desværre Aktiv 
Fritid. 
- Der har været god søgning til vores arrangementer. 
 
- Jørn Winther Jepsen, Poul Møller Hansen, Lena Becker og Peter Bendt 
stiller ikke op til Fritidsnævnet for den næste periode – og deltager derfor 
heller ikke i arbejdet med Allerød X og Tværs.  
 
Hvis Allerød på X og Tværs skal fortsætte skal der nye kræfter til. 
 

Beslutning og 
ansvar 

Taget til efterretning 
 
Fritidsnævnet tager Allerød på X og Tværs op på et 
kommende møde og beslutter om arrangementet skal 
fortsætte. 
 

 
Det nye §35 
stk.2 udvalg 

 
3.  
18.25-18.35 
 

Partnerskabsaftale DGI 
Beslutning 
 
Allerød Kommune og DGI Nordsjælland har besluttet at indgå i et 
strategisk partnerskab, der har til formål at gøre endnu flere borgere 
aktive i foreningerne og invitere dem til at deltage i fællesskaber. 
 
Byrådet har på mødet den 21. september godkendt en finansieringsplan 
for en partnerskabsaftale med DGI Nordsjælland. Udkast til 
Partnerskabsaftale er udsendt særskilt til kommentering af Fritidsnævnet, 
senest den 12. oktober. Fritidsnævnet bedes drøfte og formulere et evt. 
fælles høringssvar. 
 

Bilag Du finder referat fra Byrådet den 21. september 2021 punkt 6 her: 
https://www.alleroed.dk/politik/dagsordener-og-
referater/udvalg/dagsorden?agendaid=856fc43a-ef25-4217-ab07-
f71472ca4857&searchText= 
 

Referat Der har været begrænset tid til aftalen, idet den økonomiske ramme 
nødvendigvis må igennem en politisk proces inden evt. interessenter 
inddrages i projektet. 
 
Der er pt. indkommet høringssvar fra Allerød Idræts Union, Poul Møller 
Hansen og Jørn Winther Jepsen. 
 
Torben Olesen:  
Vi skal sørge for at komme hele vejen rundt – Allerød Skal være en aktiv 
kommune i alle aldersgrupper – et familieprojekt. 
 
Morten Fritz Rasmussen: 



   

Hvorfor starter man ikke med at spørge foreningerne inden man laver 
aftalen? 
 
Forvaltningens svar: Aftalen tager udgangspunkt i den nye fritidspolitik. 
Udmøntningen kommer til at ske i samarbejde med foreningerne på 
idrætsområdet. Det der er i aftalen er den økonomiske ramme – disse 
skulle godkendes politisk, før end der kan igangsættes projekter. 
 
Jørn Winther Jepsen: 
Urimeligt at fritidsnævnet ikke deltager i styregruppen. 
 

Beslutning og 
ansvar 

Fritidsnævnet ønskede ikke at komme med et fælles 
høringssvar.  

 

   
 
4.  
18.35-18.45 
 

Afrapportering af tilskud 2020  
Orientering 
 
Orientering om afregning af tilskud 2020 
 

Bilag 1. Årsrapport 2020 på tilskudsområdet 
Referat Lena Becker: 

Aftenskolerne har ikke egne lokaler i andre kommuner 
Beslutning og 
ansvar 

Taget til efterretning.  

 
5.  
18.45-19.20 
 

Orientering om Samarbejdsstruktur på fritidsområdet 
 
Kultur- og Idrætsudvalget besluttede på møde den 6. september 
at anmode de største aktører (Fritidsnævnet, Allerød Kommunens 11 
brugerråd, bibliotekernes bestyrelser, Lokal Historisk Arkiv og Forening, 
Allerød Ungdomsskole, Allerød Musikskole, Allerød Bios Venner, Allerød 
Idræts Union, Børne- og Ungdomsorganisationernes Samråd, og Allerød 
Kommunes aftenskoler) om input der skal forelægges en sag på 
udvalgsmødet den 25. oktober. 
 
Forslag og input skal tage afsæt i ambitionen i Politik for Kultur, Idræt og 
Fritid om at skabe en så entydig og handlekraftig samarbejdskultur og –
struktur på det samlede kultur-, idræts- og fritidsområde som muligt.  
Evt. anbefalinger fra udvalget om ændringer i kompetencer og 
sammensætning af det nye lovpligtige udvalg videresendes til 
Økonomiudvalg og byråd efter mødet de 25. oktober. 
 
Høringsfristen var den 4. oktober 
 

Bilag Du finder referat og bilag fra Kultur- og Idrætsudvalget møde den 6. 
september punkt 5: https://www.alleroed.dk/politik/dagsordener-og-
referater/udvalg/dagsorden?agendaid=02cd7dbf-5826-4dc3-94d4-
876f838a4870&searchText= 
 
Høringssvar: 
Allerød Idræts Union m.fl. 
 
 

Referat Kultur- og Idrætsudvalget vil gerne styrke området. 

Der er kommet 5 høringssvar 

Torben Olesen: 
Fritidsnævnet bliver holdt udenfor, vi skal jf. loven høres i alle spørgsmål 
på vores område. Kompetence planen bliver ikke overholdt. Vi bliver kørt 



   

henover. De politiske medlemmer burde huske at informere fritidsnævnet 
om alle de relevante politiske beslutninger på vores område. Når Kultur- 
og Idrætsudvalget beslutter noget, så bør sagen går i fritidsnævnet til 
udtalelse, inden den bliver sendt videre i det politiske system. 

Jørn Winther Jepsen: Når man har besluttet dette nu – når der skal 
vælges nyt udvalg – så stavnsbinder man det nye udvalg. 

 

Merete Them Kjølholm: 
Der er ikke vedtaget noget endnu. Det handler om, at alle parter kender 
til de processer der er. 

Vi skal huske forventningsafstemme – både roller og ansvar. 

Forslag: Årshjul – indeværende år, men også et årshjul for de næste 4 år 

Jørn Winther Jepsen: 
Det er forvaltningens opgave at sikre at alle politiske beslutninger der er 
relevante for vores område, bliver taget op på møde i Fritidsnævnet. 

Dorte Paludan:  
Politiske tanker diskuteres og skrottes måske. Dagsorden laves i 
samarbejde med formanden for fritidsnævnet – der skal gribes i egen 
barm også. 

 
Beslutning og 
ansvar 

Det besluttes derfor at der bør kigges på: 
- Årshjul indeværende år. 
- Årshjul for de næste 4 år. 
- Roller, ansvar og kompetence plan. 
- Processer i og omkring fritidsnævnet. 

Det nye §35 
stk. udvalg 

 
6. 
19.20-19.35 
 

Fritidsnævnets årshjul 
Beslutning 
 
Punkt genoptaget fra sidste møde. 
 
Fritidsnævnet ønsker forslag til årshjul for fritidsnævnets virke. 
 

Bilag Se forslag til årshjul her: https://create.plandisc.com/SUi2ZfJ  
 
Vi har A3 kopi med af årshjulet på mødet 
 

1. Input til årshjul fra Lena Becker. 
Referat Det ser fornuftigt ud 

 
Dorte Paludan: 
Aktiv Fritid – kan det ligge i foråret? Så kan evt. nye medlemmer hvervet 
på Aktiv Fritid, nå at komme med fra sæsonstart. 
 
Lena Becker: 
Ønsker fokus på aftenskole- og kulturområdet. FX et dialogmøde dedikeret 
disser 2 området. 
 

Beslutning og 
ansvar 

På næste møde skal det diskuteres om Aktiv Fritid kan 
flyttes til om foråret. 
 
 

Forvaltning 



   

 
7.  
19.35-19.45 
 

Orientering Dialogmøde 
Orientering 
 
Kultur- og Idrætsudvalget afholder årligt to dialogmøder med Brugerråd, 
Fritidsnævnet og Allerød Idrætsunion. Den 26. maj 2021 afholdte udvalget 
et udvidet møde i en digital form.  
 
Årets 2. dialogmøde afholdes den 24. november. Mødet afholdes som 
tidligere med deltagelse fra udvalget, brugerråd, Fritidsnævnet og Allerød 
Idrætsunion. 
 
Temaer for mødet: 
 
Da mødet er det sidste både for det nuværende Kultur- og Idrætsudvalg 
og for Fritidsnævnet, foreslås det at: 
 

 Evaluere de sidste 4 års resultater og samarbejde.  
 

 Den nye Politik for Kultur, Idræt og Fritid præsenteres (hvis den er 
vedtaget i byrådet), da den danner grundlag for den fremadrettede 
langsigtede udvikling.  

 
 Budget 2022-29 præsenteres, da giver de økonomiske rammer for 

arbejdet.  
 

 Herudover fortælles om partnerskabsaftale og standardaftaler for 
etablering af faciliteter på kommunale anlæg.  

 
 Endelig er den igangværende drøftelse af samarbejdsstrukturen og 

rammerne for brugermøderne foreslået lagt op til drøftelse. 
 
 

Bilag Du finder referat  og bilag fra Kultur- og Idrætsudvalgets møde den 27. 
september punkt 7 her: https://www.alleroed.dk/politik/dagsordener-og-
referater/udvalg/dagsorden?agendaid=345621c7-c2a2-4ecc-b54f-
8495e8d1e055&searchText= 
 

Referat Lena Becker:  
Årsberetninger fra oplysningsforbundene vil vi gerne orienteres om i 
fritidsnævnet 
 
Jørn Winther Jepsen:  
Ønske om offentligt temamøde i Allerød Kommune med et budget på 
30.000 kr. 

Beslutning og 
ansvar 

Taget til efterretning.  

 
8. 
19.45-19.55 
 

Status på brugerråd 
Orientering 
 
Allerød Kommunes 11 brugerråd skal jævnfør Regler for Brugerråd § 3 
hvert år indsende årsrapport til Kultur- og Idrætsudvalget og 
Forvaltningen vedrørende anlæggets drift og aktiviteter, ønsker til driften 
samt eventuelle ønsker til det kommende års budget. 
 
Fritidsnævnet forlægges brugerrådenes årsrapporter. 
 

Bilag Se brugerrådenes årsrapporter 
her:https://www.alleroed.dk/politik/dagsordener-og-



   

referater/udvalg/dagsorden?agendaid=a760472c-43c7-4abc-b666-
1d958363a499&searchText= 
 
Punkt 9, møde i Kultur- og Idrætsudvalget den 1. marts 2021. 
 

Referat Jørn Winther Jepsen:  
Hvis fritidspolitikken som vi i fritidsnævnet skal være ansvarlig for, så er 
det vigtigt at vi er orienteret om hele området – også brugerrådene. Hvis 
fritidsnævnet skal kunne navigere i og omkring fritidspolitikken så er vi 
nød til at kende hele området. 
 
Dorte Paludan:  
Brugerrådene skal jo drifte og ikke noget andet. 
 
Jørn Winther Jepsen:  
Men brugerrådenes rådighedsbeløb står i vores budget. 
 
Forvaltningens svar: Pengene er politisk afsat – og øremærket de enkelte 
brugerråd. Det er forvaltningen, der godkender alle køb.  
 
 

Beslutning og 
ansvar 

Revurdere snitflader ifht. Kultur- og Idrætsudvalget, 
Fritidsnævn, brugerråd. 
 
 
 

Nyt §35 
stk.2 
udvalg 

 
9.  
19.55-20.05 
 

Orientering Standardaftale for etablering af foreningsfinansierede 
faciliteter 
Orientering 
 
Da der er flere aktuelle foreningsprojekter, herunder etablering af 
udendørs padelbaner på de kommunale anlæg, er der behov for at få 
fastlagt ensartede rammer i form af en brugsaftale for, hvordan 
foreningers tilbud om udvikling af anlæg, skal håndteres inden for de 
nuværende budgetmæssige rammer. Aftalen skal tydeliggøre rettigheder, 
forpligtigelser og ansvar for forening og kommune. 
 
Forslaget har været i høring i Fritidsnævnet og i Allerød Idrætsunion 
(AIU). Kultur- og Idrætsudvalget og Økonomiudvalget har godkendt 
udkastet, der behandles endeligt på Byrådsmødet den 12. oktober. 
 
 

Bilag Du finder referat  og bilag fra Kultur- og Idrætsudvalgets møde den 27. 
september punkt 6 her: https://www.alleroed.dk/politik/dagsordener-og-
referater/udvalg/dagsorden?agendaid=345621c7-c2a2-4ecc-b54f-
8495e8d1e055&searchText= 
 

Referat Dorte Paludan:  
Allerød Idræts Union har rundsendt Kommentar med konkrete forslag og 
spørgsmål til alle politikkerne. De konkrete forslag handler om udlejning af 
kapacitet. 

Beslutning og 
ansvar 

Taget til efterretning.  

 
10.  
20.05-20.10 
 

Orientering Politik for Kultur, Idræt og Fritid 
Orientering 
 
Politikken har været sendt i høring hos kommunens foreninger og 
kulturinstitutioner, aftenskoler, råd og nævn samt Handicap- og 
Seniorråd. 



   

 
Politikken forventes indstillet godkendt på Økonomiudvalgets møde den 
12. oktober og herefter endelig godkendt i Byrådet. 
 

Bilag Du finder referat  og bilag fra Kultur- og Idrætsudvalgets møde den 27. 
september punkt 5 her: https://www.alleroed.dk/politik/dagsordener-og-
referater/udvalg/dagsorden?agendaid=345621c7-c2a2-4ecc-b54f-
8495e8d1e055&searchText= 

 
Referat Merete Them Kjølholm: 

Mange af høringssvarerne – bl.a. fra fritidsnævnet, er indarbejdet i 
fritidspolitikken. 

Jørn Winther Jepsen: 
I forhold til den gamle fritidspolitik er der ikke meget der er ændret. 

Vi skal have mødedatoerne for byrådet i Fritidsnævnets årshjul. 

Forvaltningen:  
Fritidsnævnets referenceudvalg er Kultur- og Idrætsudvalget – disse 
møder skal på årshjulet.  

Merete Them Kjølholm: 
Vi skal re-tænke måden om hvordan vi gør tingene – hvor lang tid før, 
skal der reageres? 

Jørn Winther Jepsen:  
Hvordan kan vi påvirke tingene, hvis dialogen kommer for sent? 

Merete Them Kjølholm: 
Hvad er det for nogen sagsgange, der skal foregå? 

 

 
Beslutning og 
ansvar 

Taget til efterretning  

 
11.  
20.10-20.20 
 

Status for nytænkning af tilskudsordninger 
Orientering 
 
Fritidsnævnet har ønsket en status for implementeringen af de nye regler 
for tilskudsordningerne. Kultur- og Idrætsudvalget besluttede den 29. 
oktober 2020, efter indstilling fra den nedsatte styregruppe, en række 
ændringer af retningslinjer for aktivitets- og lokaletilskud samt tilskud til 
voksenundervisning. 
 
De nye retningslinjer blev godkendt den 1. marts og den 12. april 2021 af 
Kultur- og Idrætsudvalget. 
 
Aktivitets-, og lokaletilskud samt tilskud til undervisning er udbetalt for 
2021 efter de nye regler.  
 
Hvilken effekt de nye retningslinjer får for afregningen af tilskud, kender 
vi først ved afregningen af tilskud 2021, i februar-juni 2022.  
 
Den fulde effekt af de nye tilskudsregler kendes først når vi er helt ude af 
corona pandemien, idet at der frem til den 30. juni 2021 gjaldt særlige 
covid-19 bestemmelser for tilskud. 
 



   

Bilag Du finder referat og bilag fra Kultur- og Idrætsudvalgets møde punkt 7 
den 12. april 2021: https://www.alleroed.dk/politik/dagsordener-og-
referater/udvalg/dagsorden?agendaid=ed2eb885-5986-4875-9068-
f93b640ee84c&searchText= vedr. midlertidige foranstaltninger under 
covid-19. 
 

Referat  
Beslutning og 
ansvar 

Taget til efterretning 

Fritidsnævnet ønsker en oversigt over styregruppens 
indstillinger ifht. til det der blev implementeret i de nye 
retningslinjer. 

Forvaltningen 

 
 
12.  
20.20-20.30 
 

Orientering prisuddeling 2022 
Orientering 
 
På mødet i Kultur- og Idrætsudvalget den 27. september blev det 
besluttet at: 
 

 Afviklingen af prisuddeling 2022 sker i forbindelse med Aktiv Fritid 
 

 At priserne opdeles i 3 kategorier:  
    - Særlig frivillig indsats 
    - Særlig social indsats for inklusion i et fritids fællesskab 
    - Særlig udøver-præstation der er opnået i en lokal eller 
      Regional kontekst 
 

 At udarbejdelse af de konkrete kriterier og priser samt afviklingen 
af arrangementet forankres i Fritidsnævnet 

 At uddelingen i 2022 skal dække både 2020 og 2021 
Bilag Du finder referat  og bilag fra Kultur- og Idrætsudvalgets møde den 27. 

september punkt 3 her: https://www.alleroed.dk/politik/dagsordener-og-
referater/udvalg/dagsorden?agendaid=345621c7-c2a2-4ecc-b54f-
8495e8d1e055&searchText= 
 

Referat Torben Olesen:  
Præcis denne beslutning skulle være vendt i fritidsnævnet først, inden 
Kultur- og Idrætsudvalget besluttede at opgaven skulle ligge i nævnet. 

Dorte Paludan:  
Det er ikke klart hvilke priser der ligger hvor. 

Forvaltning:  
Det er op til fritidsnævnet hvem man vil uddele priser til – det er 
fritidsnævnet, der skal definere kriterierne for priserne 

Er priserne til de unge skrottet? Nej, det er de ikke. 

Torben Olesen:  
Kan Allerød ikke gøre det lidt mere glamourøst: Den røde løber er rullet 
ud, 3 retters menu osv.? 

Jørn: Sagen skal tages op igen næste gang. 

Merete: 
Fritidsnævnet kan skubbe opgaven tilbage til Kultur- og Idrætsudvalget 
med ønske om at re-tænke hele konceptet. Hvis Fritidsnævnet sender 
deres kommentarer og forslag til udvalget og bed dem om at genbehandle 



   

konceptet. Fritidsnævnet skal tage det op på næste møde og tage en 
beslutning om, hvornår og hvor og hvordan arrangementet skal foregå.  

 
Theodore Gbouable: 
Modtagerene skal føle at dagen er deres – hvis det sker på Aktiv fritid, så 
drukner den følelse. 

Merete Them Kjølholm: 
Læs de forslag der ligger og tage det op på næste møde. 

Send meget gerne ideer til Torben Olesen inden den 26. november 

 

 

 
Beslutning og 
ansvar 

Forslag og ideer til hvordan, hvornår og hvorhenne 
arrangementet Prisuddeling skal foregå, skal indsendes 
til Torben Olesen inden den 26. november 2021. 
Punktet behandles på næste møde 

Torben Olesen/ 
forvaltningen. 

 
 
13.  
20.30-20.40 
 

Orientering om godkendelse af frivillige foreninger 
 
Punkt genoptaget fra sidste møde den 23. august. 
 
På baggrund af en henvendelse fra medlemmer af fritidsnævnet, 
genoptages punktet om godkendelse af Feminine Rosers vedtægter. 
 
Socialdemokratiet – både den lokale og den landsdækkende - er en 
godkendt folkeoplysende forening, jf. folkeoplysningslovens bestemmelser 
til foreningsdannelsen samt §33 stk. 3 og kan, som sådan frit disponere 
over arv og gæld, for så vidt at lovens bestemmelser er overholdt. 
 
Folkeoplysningsloven §33 stk. 3 siger; ” Aktiviteter for børn og unge af 
idébestemt, politisk og religiøs art skal sidestilles med anden 
folkeoplysende aktivitet for børn og unge.”  
 
Det vil sige, at politiske foreninger skal godkendes som folkeoplysende 
foreninger på lige fod med fx den lokale fodboldklub og KFUM’s 
Landsorganisation. 
 
Af flere af Allerød Kommunes godkendte folkeoplysende foreningers 
vedtægter fremgår det, at evt. formue ved ophør skal tilfalde en 
landsorganisation. Det gælder fx KFUM Spejderne, Allerød Radikale 
Venstre, DOF Allerød Fritidsskoler, DDS Blackfoot, DDS 1. Lillerød, DDS 
Palnatoke og Red Barnet. 
 
Mens andre godkendte folkeoplysende foreningers vedtægter bestemmer 
at evt. formue ved ophør skal anvendes til fremme af idrætten (Allerød 
Bordtennis Klub) eller tilfalde Julemærke fonden (Lillerød Gymnastik). 
 
Da foreningens evt. formue tilfalder Socialdemokratiets hovedorganisation 
– og da denne er en godkendt folkeoplysende forening i henhold til 
folkeoplysningslovens bestemmelser til foreningsdannelsen – ses 
folkeoplysningslovens §5 stk. 3 opfyldt. 
 
 



   

Derudover har Poul Møller Hansen efterfølgende stillet spørgsmål om 
FOMA’s vedtægter ”kan have et problem med, hvem der beslutter 
formuens anvendelse ved ophør”. 
 
Af FOMA’s vedtægt § 10 fremgår det af stk. 1, at opløsning kun kan 
besluttes på generalforsamlingen, og stk. 2 at en evt. formue skal gå til 
socialt arbejde. 
  
BEK 1251 siger i øvrigt om emnet: 
” § 1. En folkeoplysende forenings vedtægt skal indeholde oplysninger 
om: 
8) Anvendelse af foreningens eventuelle overskud ved ophør.” 
 
 
Folkeoplysningsbekendtgørelse nr. 1251 af 12/12 2011 § 1 nr. 8 siger 
alene noget om, at det af foreningens vedtægter skal fremgå hvilken 
anvendelse et evt. overskud ved ophør, skal anvendes til.  
 
I Allerød Kommunes egne Retningslinjer for lån og leje af lokaler, vores 
Vejledning til minimumskrav til vedtægter eller Retningslinjer for tilskud, 
er der alene stillet krav om at, en evt. formue tilfalder almennyttige 
formål ved foreningens opløsning.  
 
Forvaltningen fastholder derfor at Feminine Rosers og FOMAS vedtægter 
lever op til lovens bestemmelser til foreningsdannelsen og 
bestemmelserne ved foreningsophør. 
 
Er Fritidsnævnet fortsat uenig i forvaltningens afgørelse, kan afgørelsen 
indstilles besluttet i Kultur- og Idrætsudvalget. 
 

Bilag  

Referat  
Beslutning og 
ansvar 

Taget til efterretning.  

 
 
14. 
20.40-20.50 
Beslutning 

Næste møde i Fritidsnævnet  
 

1. Ønsker til dagsorden 6. december 
2. Mødested 

 
Fritidsnævnets mødeplan 2021: 
 
 22. februar  26. april 
 7. juni  23. august 
 11. oktober  6. december 

 
Kultur- og Idrætsudvalgets mødeplan 2021:  
 
4. januar 
(aflyst) 

1. februar 1. Marts 12. april 

3. og 31. maj   9. august 
6. og 27. 
september 

25. oktober 22. november  

 
Ønsker til dagsorden skal sendes til Hans Dyrby Kloch med næstformand 
Torben Olesen og booking@alleroed.dk  cc. senest d. 26. november.  

Bilag  
Referat   



   

Beslutning og 
ansvar 

  

 
15.  
20.50-21.00 

Eventuelt 
 

Bilag  
Referat  
Beslutning og 
ansvar 

  

 
 
 
 
 


